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Det er  på ingen måde ny t  i  his tor ien,  men vi  er 
et  par  generationer  her  i  landet,  som aldr ig har 
prøvet  det  før,  og der for  s tår  over for  at  skul le 
genlære det ,  som generationer  før  os  har  været 
mere vant  t il ,  nemlig at  leve med Gud i  kr iset ider.

A f  H e n r i k  N y m a n n E r i k s e n ,  r e k t o r  p å D B I

F OR R ÅDS KAMMER  I 
KRIS E TIDER

I de seneste år er vi blevet ramt i vores trygge del 
af verden. Først ramte corona som et lyn fra en 
klar himmel. Så kom krigen i Ukraine, der brutalt 
udfolder sig lige i vores geografiske baghave. 
Dernæst fulgte inflationen og oplevelsen af, at 
pengene ikke rækker til. Og så energikrisen, der 
både rummer frygt for, at der ikke er varme nok, 
og for høje priser. Bagved ligger klimakrisen som 
baggrundstæppe for det hele.

BRUG SALMERNES BOG
Vi er ikke vant til det, men Guds folk har prøvet 
det før. Salmernes Bog er et af de steder, hvor 
Guds folks erfaringer i krisetider er samlet. Den 
er som et forrådskammer, hvor de troende har 
hentet stærke ord at bede med, stole på og gå 
videre på skridt for skridt. 3000 år gammelt, men 
stadig forbavsende frisk og brugbart.

Vi er med alle Guds børn op igennem historien 
kommet til dette forrådskammer. Og forrådskam-
meret har haft noget til os alle sammen – selv i de 
sværeste situationer. 

Her er nogle smagsprøver:

Selvom jeg går i mørkets dal,
frygter jeg intet ondt,
for du er hos mig (SAL 23,4)

Du har hørt, hvad de hjælpeløse ønsker, Herre,
du giver dem mod, du lytter til dem (SAL 10,17)

Herre, hos dig søger jeg tilflugt,
lad mig ikke for evigt blive til skamme, 
udfri mig i din retfærdighed! (SAL 31,1)

Hør min klage, Gud,
lyt til min bøn!
Fra jordens ende 
råber jeg til dig, 
når jeg føler afmagt. 
Du skal føre mig op på den klippe, 
der er for høj for mig (SAL 61,1-2)

E T S TED AT VÆRE I  KRISE TIDER
Selvom vi ikke er vant til store samfundsmæssige 
kriser, så kender vi alle til de personlige kriser. 
For det enkelte menneske kan de tælle mindst 
lige så meget som krigen i Ukraine. Men også her 
står forrådskammeret til disposition. 

Når verden ramler sammen, inviteres vi ind i 
Salmerummet. I en polyfoni af følelser, erfaringer 
og livssituationer opdager vi, at der er et sted at 
være hos Gud i krisetider. Vi er ikke de eneste i 
det rum. Tusinder har været der før os, og andre 
tusinder er der nu sammen med os – og med 
Ham, som har ladet dette fantastiske forrådskam-
mer være en del af sin hellige bog.

Månedens citat

Det gæ lder  ikke om at  få 
Himlen  ind i  hovedet  –  men 
der imod om at  få  hovedet 
ind i  Himlen.
G.K. Chesterton
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NYE U NGD OMSF ORK YN DE R E
I efteråret 2022 ansatte vi to nye ungdomsfor-
kyndere til at rejse rundt til ungdomsgrupper og 
andre steder for at forkynde samt fortælle om 
DBI. Vi byder hjertelig velkommen til Torgeir Pe-
tersen (3. års studerende) og Lukas Brosbøl (1. 
års studerende). Skriv til dbi@dbi.edu og bestil 
dem til at komme til jeres forsamling!

GT-LÆRER BIDRAGER  TIL 
NY HE BRAISK  GRAMMATIK
Christian Canu Højgaard bidrager til en ny 
hebraisk grammatikbog, der bliver et fremtidigt 
hovedværk inden for bibelsk hebraisk. Bogens ar-
bejdstitel er Oxford Grammar of Biblical Hebrew 
og efterfølger den klassiske standardgrammatik, 
Gesenius’ grammatik. Projektet ledes af Geoffrey 
Khan, professor i semitiske sprog ved Cambridge 
University, og Christian skriver en artikel om 
genstandsleddet på hebraisk.

Christian er også med i et internationalt 
forskningssamarbejde på Vrije Universiteit, 
Amsterdam. Her digitaliserer de antikke tekster 
og forsyner dem med grammatisk information, 
så de bliver lettilgængelige og søgbare. Christians 
arbejde fokuserer på den Samaritanske Pentateuk 
(en samaritansk udgave af Mosebøgerne). Det er 
et stort skridt, at teksterne nu bliver gennemana-
lyseret og gjort frit tilgængelige for bibelforskere.

HVAD SIGER BIBELEN OM 
KØNSIDENTITE T?
Professor Jens Bruun Kofoed er på vej med et 
videnskabeligt værk om, hvad Bibelen og især 
Gammel Testamente siger om kønsidentitet. 
Bogen udkommer i foråret 2023 og har titlen: Fra 
begyndelsen. Køn og seksualitet i bibelsk lys.

TO UNDERVISERE TIL E TIOPIEN
I januar tager Michael Agerbo Mørch og Finn 
Aasebø Rønne til Addis Abeba for at undervise 
præster og kirkeledere på EGST (Ethiopian Gra-
duate School of Theology). Finn Aasebø Rønne 
er jævnligt i Etiopien for at undervise, men for 
Michael Agerbo Mørch er det første gang. 

PRAK TISKE TIRSDAGE I  F ORÅRE T
I løbet af foråret kan man på DBI komme til tre 
praktiske tirsdage og én praktisk onsdag, hvor vi 
tager fat på emner, som præster, forkyndere og 
organisationsansatte kan have gavn af. Hør mere 
om, hvad Bibelen siger om kønsidentitet, om 
hvordan man er kirke for alle kulturer, hvad man 
gør, når åndelige krav truer troslivet – og hvordan 
man bevarer gnisten i sit arbejde i Guds rige. Se 
datoer på www.dbi.edu

Nyt fra DBI

Selvom DBI’s lokaler ikke er de største, skal man 
ikke tage fejl, for det faglige niveau er tårnhøjt, 

fortæller Lukas Brosbøl.

Lukas Brosbøl er 1. års studerende og 
nyansat som ungdomsforkynder.

At vælge teologi  var  for 
mig ingen nem beslutning.

A f s t u d . t h e o l .  L u k a s B r o s b ø l

EN BROGE T VEJ

Der var mange mennesker, der skulle overbe-
vise mig om, at teologi var en mulighed. Men jeg 
syntes ikke, jeg passede ind i det miljø, jeg havde 
skabt i hovedet om studiet. Jeg var sikker på, at 
de mennesker, der læste teologi, var dem, der 
havde vidst det i 10 år og havde læst alle Martin 
Luthers værker i ottende klasse. 

BRAND F OR E VANGELIE T
Den illusion kunne jeg heldigvis forkaste meget 
hurtigt, for på vores introduktionstur blev det 
meget tydeligt, at alle os på det nye hold havde 
haft en meget broget vej til studiet, og at det 
absolut ikke var en samling af Danmarks og 
Færøernes elitekristne, som jeg ellers havde en 
fordom om. Langt fra. 

Her mødte jeg oprigtige mennesker, der alle 
havde en brand for evangeliet til fælles og en 
længsel efter at lære mere om den tro, vi bygger 
vores liv på. For nylig havde vi en diskussion i 
kaffestuen om tro og tvivl, og om hvordan – og 
hvis – disse to kunne sameksistere. Her var det 
både nye og gamle studerende samt undervisere, 
der bød ind til debatten. 

OPRIGTIGE MENNESKER
På DBI er det bestemt ikke min opfattelse, at 
nogle bare ønsker at argumentere for at vinde. 
Oprigtige mennesker stiller oprigtige spørgsmål, 
og så byder andre ind, fordi der er reel interesse. 
Vi tager både hinanden alvorligt, og samtidig 
snakker vi også om de mest banale hverdagsting 
og hygger os virkelig sammen, når der er pause 
fra undervisningen. 

Det er nok de to ting, jeg har lært at holde mest 
af ved DBI, og de to ting, jeg ikke kunne forestille 

mig at undvære. Selvom DBI’s lokaler ikke er de 
største, skal man ikke tage fejl, for det faglige 
niveau er tårnhøjt, og man bliver hele tiden 
udfordret på den teologi, man har med i bagagen 
hjemmefra. 

PLADS TIL F ORSKELLIGHEDER
Vi er langt fra enige i alle de ting, der undervises 
i, men det giver bare plads til forskellige måder at 
tænke teologi på. Og det synes jeg, at DBI rum-
mer utroligt godt. Vi bliver ikke indoktrineret til 
at tænke på bestemte måder, men er meget frie 
til at finde vores egen vej på studiet uden at få 
tvunget konklusioner ned over os. 

Min oplevelse er indtil videre, at vi får givet 
skelettet og så må vi selv putte kød på ved at un-
dersøge de forskellige elementer af kristentroen. 
At læse teologi er utroligt nuanceret, og derfor er 
jeg meget taknemmelig for, at menneskerne også 
er det.

Torgeir Petersen er en af de færøske 
studerende på DBI. Han er 3. års studerende 

og også nyansat som ungdomsforkynder.
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Hvorfor synger 
kristne, når de er 

sammen?

BIBELENS GUD ER DEN 
SAMME SOM DENGANG
Hans vilje til at frelse er ikke blevet mindre 
stærk, og hans måde at gøre det på er blevet 
tydelig for alle jordens folk: Han befrier os ved, at 
Guds søn går i døden for os. 

Og som israelitterne sang, sådan synger vi også 
i dag. For vi er en del af det største under: Vi er 
Guds frelste folk på grund af Jesus. Vi står også 
på den anden side af vandet, af døden i dåben, 
og i dåben er vores fjende besejret og døden 
overkommet.

Den norske præst Børre Knudsen har skrevet 
en salme, Farao nåede os lige ved stranden hvor 
han genfortæller historien. Den kommer her i 
min danske oversættelse, og kan synges på melo-
dien til Guds igenfødte, nulevende sjæle.

Farao nåede os lige ved stranden
Vi lå i lejr ved Pi-ha-Kirot*
Dér, mellem havet og hæren klemt sammen,
klemt i vor grav under klippernes fod.
Ak, blot en eneste udvej lå åben:
Vejen til havet, til døden i dåben.**
Halleluja! Halleluja!

Da i den sidste fortvivlede time,
skiltes det vældige, håbløse hav.
Vi som var døde, en tørskoet stime,
gik mellem vandene ud af vor grav.

En af  mine gode bekendte sagde engang:  “Jeg tror, 
k ir ken er  sang.”  Der med mente han,  at  kir kens dybes te 

identi tet  er  sangen foran Guds himmelske trone.

A f J e n s L o m b o r g ,  p r æ s t  i  S k j e r n B y k i r k e

Herren gik med os, hans udvej lå åben:
vejen fra døden til livet i dåben.**
Halleluja! Halleluja!

Jublende står vi nu, og vi må sande,
folket forlængst var fordømt og fortabt.
Nyfødt står folket på lysende strande,
folket af præster som Herren har skabt.
Kanaan’s hellige frugt skal vi nyde,
vin skal vi skænke og brød skal vi bryde.
Halleluja! Halleluja!

*2 Mos 14,2-9  ** Rom 6,3-5

 
HVORF OR SYNGER KRIS TNE, 
NÅR DE ER SAMMEN?
Hvis du spørger mig, vil jeg svare:

Først greb Gud ind til frelse for israelitterne i 
Egypten, senere greb han ind til frelse for hele 
verdens skyld på korset, ved sin elskede søn 
Jesus Kristus. Israelitternes historie for 3500 
år siden har en bibelsk parallel i evangeliet om 
Jesu død “en gang for alle”. Bibelens Gud er den 
samme som dengang. Hans vilje til at frelse er 
ikke blevet mindre stærk, og hans måde at gøre 
det på er blevet vejen fra døden til livet for alle 
jordens folk: At Guds elskede søn gik i døden for 
os. Og gik ud af graven påskedag. En gang for alle. 
Derfor synger kristne, når vi er sammen.

BIBELENS FØRS TE LOVSANG
I 2 Mos 15 møder vi Bibelens første nedskrevne 
sang. Det er en lovsang og takkesang med om-
trent 3500 år på bagen, sunget i forbindelse med 
Israels folks udfrielse fra slaveriet i Egypten. 
Sangen bliver sunget af israelitterne med Mo-
ses og hans søster Miriam som lovsangsledere, 
forsangere.

Baggrunden er den, at egypterne jagter israelit-
terne. Farao har fortrudt, at han har ladet al den 
gode, billige slavearbejdskraft forlade sit rige. 
Han sætter efter dem med sin hær for at stoppe 
israelitternes udvandring. Gud siger, at de skal 
slå lejr ved Pi-ha-Kirot (2 MOS 14,1), og der ender 
de så med den vældige egypterhær på den ene 
side, og det mægtige hav på den anden side (14,9). 
Lang historie kort: Imens Gud holder egypterne 
på afstand, ender det med, at Israels folk går tør-
skoet gennem havet (14,29). Gud havde via Moses’ 
lydighed sendt en natlig stærk ørkenstorm, der 
havde gjort frelsen mulig (14,21).

Nu står de så på den anden side af det hav, der 
så ud til at blive deres grav. Gud har grebet ind. 
De er på den anden side. Fjenden er druknet, og 
de fejrer deres redning og Guds sejr!

Og så synger de. 

Jeg havde ikke hørt det sagt sådan før – at kirken 
er sang. Men det satte en tænkerække i gang. 
Det er en anderledes måde at udtrykke kirkens 
identitet på.
 
HVAD E R SA NG? 
Sang er at udfolde sin identitet i lyd. Når vi 
synger, fungerer vores krop i takt; ord, toner, takt 
bliver til bønner, formuleret af vores sind, båret 
af vores åndedræt, stemt af vores stemmelæber. 
Kristne synger, når de er sammen, for at markere 
deres fælles identitet. I den forstand er kristen 
fællessang både bøn, men også fælles trosbeken-
delse.

Vores stemmer er meget personlige, meget af 
vores identitet ligger i stemmen. Når vi synger 
sammen, danner vores stemmer samme toner og 
ord og takt hele tiden, i al deres forskellighed. I 
fællessang kan vi høre sidemandens personlige 
præg. Der er på den måde noget smukt i at være 
til stede i fælles forskellighed.

Vi trækker vejret ind, og så synger vi ud. 
Sangen er fælles udånding – en enhed i ånden. Vi 
synger “Hellig, hellig, hellig…” – og i kirkens dy-
beste identitet findes der en konstant understrøm 
af sang, af tak og tilbedelse af Gud for livet, for 
frelsen, for Jesus, den korsfæstede og opstandne.
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SÅDAN 
F OR DELER 
GAV ERNE SIG
Gennem 50 år  har  venner af  DBI 
s tøttet  økonomisk .  Her er  et  l il le 
over bl ik  t il  dem,  der  kan l ide s t at is t ik .

HVORDAN HAR GAVERNE UDVIKLE T SIG?
Når vi ser på grafen over gaveindtægter til DBI fra 1973-
2021 fratrukket arvebeløb, så er det virkelig flot at se, at 
gaverne og gavmildheden har holdt ved og stort set matchet 
de stigende udgifter, der er fulgt med det fuldt udbyggede 

GAVER – INKLUSIVE ARVEBELØB
Det sker, at venner af DBI testamenterer en større eller 
mindre del af deres formue til DBI! Det har været DBI’s 
redning adskillige gange. Ikke mindst i 2018, hvor DBI for 
alvor skulle i gang med at uddanne ph.d.-ere til at erstatte 

GAVEBRE VE OG ANDRE GAVER
Gavebrevet er en særlig dansk ordning, hvor man kan gøre 
brug af et skattefradrag for sin gave mod, at man forpligter 
sig til at give en årlig gave i en periode på 10 år. Det har væ-

BLE V DE T UNDERSKUD ELLER OVERSKUD?
Det store spørgsmål i januar måned er altid: Blev det et 
underskud eller overskud? Vi har prøvet begge dele, som 
det tydeligt ses af denne graf. Nogle år har det været meget 

teologiske institut, som DBI/FIUC-CPH er i dag. Der er år, 
hvor gavebeløbet går tilbage, og der er år, hvor de stiger 
mere end forventet, men den overordnede tendens er, at 
gaverne er fulgt med behovet.

de undervisere, der gik på pension. Her fik en stor og uven-
tet arv på 3,2 mio. kr. en kolossal betydning. Vi trækker 
stadig på denne store arv i arbejdet med generationsskiftet. 
Andre arveindtægter lægges i en pulje, hvorfra der ind-
tægtsføres 20 % om året.

ret en stabil og god basis for DBI’s økonomi i mange år. Men 
de almindelige gaver er også steget i årenes løb. Her har sær-
ligt DBI’s julekalender siden 2017 været med til at indsamle 
gaver fra nogle, der måske ikke plejer at støtte DBI.

markant. Men de seneste 5 år har vi været velsignet med et 
mindre overskud. Det betyder bl.a., at vi rent faktisk har en 
positiv egenkapital lige nu – selvom den godt nok ikke er 
overvældende. Vi forventer dog et underskud i 2022.
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Gaver  i  al t ,  inkl.  ar v

Gaver  og gavebreve

Over skud/under skud

Gaver  i  al t ,  ekskl.  ar v

HVORDAN GIK  2022?
Vi er stadig i gang med at regne på tallene for 
2022 – jubilæumsåret. Alt tyder på, at vi får et 
underskud i 2022, hvor vi havde en del ekstra 
udgifter og meget få besparelser.

G a v e r e k s k l .  g a v e b r e v e

Un d e r s k u d

G a v e b r e v e

O v e r s k u d
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Vi  er  a l le  bør n af  vores  t id.  S elv  os,  der  kan udgøre en 
kr i t isk  røs t  mod mange for hold i  samtiden,  er  –  uundgåeligt 

og of te  ubevids t  –  bør n af  vores  samtid.

At slippe 
blufærdigheden

bevist, opleves som dogmatisk og færdig. Ikke 
at have færdige svar var en gang udtryk for en 
velgørende trods, for åbenhed og mod. I dag er 
det i sig selv blevet et dominerende mantra i 
tiden, et færdigt svar. Vi har i vores tid fået noget 
så paradoksalt som ”en dogmatisk relativisme”.” 
(Min oversættelse)

At det er blevet tidens dominerende mantra, 
påvirker os alle. Overbeviste kristne præges også 
af den dogmatiske relativisme, af tidens dyrkelse 
af ufærdige svar. Vi kommer let til at flyve under 
radarhøjde med vores overbevisning, med vores 
tro på dogmatiske sandheder.

UBLUFÆRDIG TRO
Rejser til Etiopien i 2013-15 åbnede mit sind 
for en mere ublufærdig vedkendelse af troen i 
samfundet, og etiopiernes meget umiddelbare 
gudsforhold, en naturlighed, ligefremhed og 
selvfølgelighed i relationen til Gud i alle forhold 
gjorde et varigt indtryk. Der var ligesom ikke 
noget sekulariseringsfilter. Helt modsat det man 
igen og igen møder i et sekulariseret samfund, 
hvor Gud på ingen måde er forudsætningen, men 
en tilføjet mulighed for dem, der har tro til og 
behov for den slags. Og dét er for længst begyndt 
at præge kirkelivet og teologien i Danmark. 

SEKULARISERINGS TEOLOGI
For nogle år siden skrev den århusianske univer-
sitetslektor i teologi, Troels Nørager, en artikel i 
Præsteforeningens Blad med titlen Gud er død, 
om alle mand var døde, en tydelige reference til 
Peter Dass’ salme Herre Gud, dit dyre navn og 
ære, hvor en linje lyder: ”Gud er Gud, om alle 
mand var døde”.

Modsat Dass mener Nørager, at Gud først findes 
gennem den menneskelige erfaring af det gud-
dommelige.

Det er sekulariseringsteologien, hvor vi holder 
Gud ud i en armslængdes afstand og diskuterer, 
om han findes. Etiopierne ville ryste på hovedet 
ad det. Gud er der som den mest indlysende, 
indiskutable forudsætning for alt og alle, længe 
før vi får en tanke om at tro på ham.

Selvom vi som troende i Danmark præges af se-
kulariseringen, så kender vi til troens naturlighed 
i vores omgang med kristne venner og menighed. 
Alligevel behøver der ikke være så langt fra blu-
færdighed til ublufærdighed. 

” SAY WHAT YOU PRAY” 
Dette er et engelsk bonmot. Det handler bl.a. om 
at lade gudsnærværet, gudsvirkeligheden sætte 
sig mere igennem udenfor bønnens rum. At øve 
sig i at lade Guds virkelighed være min grundlæg-
gende synsvinkel for alt i tilværelsen, i mødet 
med alt og alle. Uden dermed at skulle sige Gud i 
hver anden sætning.

DEN FARLIGE ATEISME
Svenskeren Magnus Malm siger i en af sine bøger: 
”Den farlige ateisme er ikke den, der prædikes, 
men den der praktiseres”. Og videre: ”Det er 
ikke den kritiserede tro, der sekulariserer os, 
det er den ikke-praktiserede tro. Det er den bøn, 
jeg ikke beder. Det er de bibeltekster, jeg ikke 
vender tilbage til. Det er den gudstjeneste, jeg 
ikke deltager i. Det er alle de områder af verden, 
der undtages fra et kristent perspektiv. Det er de 
gange, jeg ikke reflekterer over, hvad en ny livser-
faring kan lære mig om Gud. Det er de erfaringer 
af Guds nærvær, jeg ikke længere tager alvorligt 
og til sidst ikke kan huske”.

GUD ER VORES BOLIG
Som sognepræst har jeg ved hver eneste begra-
velse læst linjerne fra Sl 90: ”Herre, du har været 
en bolig for os i slægt efter slægt”. Ordene har 
med årene sneget sig ind i mine egne bønner. Der 
er en ro i de ord. Gud er der forud for alt og efter 
alt. 

Men det handler netop også om at komme frem 
til en bevidsthed om dette. At vælge det. Og det 
kan man læse om i Sl 91: ”Den Højeste har du 
gjort til din bolig”. Vi skal altså bevidst og vedva-
rende vælge Gud som vores bolig.

I  SLÆGT EF TER SLÆGT
At vælge Gud som bolig kunne f.eks. være at 
gøre som vi tre venner gjorde en aften, da vi sad 
på en café, inden vi skulle i biografen. Her rørte 
vi de store glæder og de store sorger lige nu i 
vores liv. Sorgerne var så store hos den ene, at vi 
simpelthen bare måtte bede en bøn sammen midt 
i mylderet af cafegæster. Jeg tvivler på, at nogen 
bemærkede os midaldrende mænd, der sad bøjet 
over deres ølkrus med lukkede øjne og mumlede 
lidt. Vi blev os i nogle få øjeblikke bevidst om 
det, der altid er vores virkelighed: ”Herre, du har 
været en bolig for os i slægt efter slægt”.

A f H e n r i k  H ø j l u n d ,  p r æ s t  i  A a r h u s B y k i r k e

TIDENS MANTRA
Peter Halldorf skriver i bogen 

Bokstave og Ande: ”Enhver 
generation har sit tabu. En gang for 

længe siden var det sex. Sidenhen blev det 
Gud. I dag er det vished/sikkerhed. Med søgning 
som livsholdning vender vi os mod det rigide og 
skråsikre. Den, der drister sig til at være over-

Det er et ideal i tiden at dyrke det 
relative og ikke have færdige svar.
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Guds rige er 
kommet nær!

Guds rige er som en skat, som jeg må have fat i, 
koste hvad det vil. For Himmeriget ligner en køb-
mand, der søgte efter smukke perler. Og da han 
fandt én særlig kostbar perle, gik han hen og solgte 
alt, hvad han ejede, og købte den. (MATT 13,45-46)

Er det muligt at få fat i denne skat? Ja, siger 
Jesus. Guds rige er en skat, som gives til os. Den 
rækkes til enhver. Pludselig ser man, at vi alle 
står på den samme linje, og Jesus siger: ”Slip, 
hvad I har, og kom. Guds rige er kommet nær.” 

GUDS RIGE
Triumferende siger Paulus: ”Gud friede os ud af 
mørkets magt og flyttede os over i sin elskede søns 
rige” (KOL 1,13). Læg mærke til de triumferende og 
sejrende toner. Gud har friet os ud af mørket.

Oprigtigt talt så ser Guds rige ikke ud af meget. 
Og det gjorde Jesus heller ikke, da han gik på 
jorden eller da han hang på korset. Og dog var 
det Jesus, der sørgede for, at vi har fået del i det 
evige liv i Guds rige.

I Markusevangeliet kap. 4, 26-32 læser vi to 
lignelser om Guds rige. Jesus siger, at Guds rige 
er som en mand, der såede, og mens han sov, gav 
jorden afgrøde af sig selv! Der er ikke meget her i 
livet, der sker af sig selv – hverken madlavningen, 
rengøringen eller opvasken. Umiddelbart kan 
man høre sådanne ord som om, Jesus lægger op 
til, at vi bare skal læne os tilbage i sofaen eller 
tage en time mere på øjet, for i Guds rige går alt 
af sig selv. Men det er jo ikke det, Jesus siger.

GUD GIVER VÆKS TEN
Jesus siger, at Guds rige er som en mand, der til-
såede sin mark. Og det sker altså ikke af sig selv. 
Der er et stykke arbejde, der skal gøres. Men når 
kornet er sået, så spirer og vokser det af sig selv.

Gud har kaldet sin kirke til at gå ud i verden og 
så Guds ord. Og det er Gud alene, der kan få det 
til at spire og give vækst. Det giver ro på – hvile 
og tryghed – når man ved, at det er Gud, der 
sørger for væksten.

Det er ikke lige meget, hvad vi tænker og 
mener om Gud, eller hvad vi siger og synger om 
Gud. Det, der skal sås, er Guds ord om frelsen i 
Jesus. Vi må ikke trække noget fra, og vi må ikke 
lægge noget til, for så er det ikke Guds ord mere. 

LAD OS SÅ GUDS ORD
Når der sker så lidt i det kirkelige arbejde i 

Ordene ”Guds r ige er  kommet nær ” 
udtr ykker  i  en sum alt  det ,  som Jesus 

gjorde og sagde.  Evangeliet  skal  nemlig 
ikke diskuteres  –  det  skal  proklameres.

A f Pe r  M u n c h ,  f h v.  s o g n e p r æ s t

Danmark, så skyldes det, at der sås så lidt, og 
i mange tilfælde er det slet ikke Guds eget ord, 
der sås. Derimod tales der meget om menneskers 
meninger om Gud, og det er noget andet. Derfor: 
Lad os så Guds ord!

Til den unge Timotheus sagde Paulus: ”Du ken-
der fra barndommen af de hellige skrifter, som 
kan gøre dig vis til frelse.”. Paulus minder ham 
altså om, at hans mor og mormor har været sam-
men med ham, læst, sunget og bedt med ham. 
Han har det ikke fra fremmede, men fra sin egen 
familie. Det ser ikke ud af meget, når Guds ord 
gives videre i familien, men det er stort, når man 
læser og beder sammen!

KRAF TEN I  DE T LILLE FRØ
Det er netop det, Jesus fortæller i den anden lig-
nelse i Markusevangeliet, hvor han siger, at Guds 
rige er som et lille sennepsfrø. Frøet er meget lille 
og kan nemt overses og undervurderes, men tag 
ikke fejl. I dette frø ligger kraften til noget stort. 
Sådan er Guds rige. Det er det største, bedste og 
mest vidunderlige af alt, men så få ser det. I dette 
frø, der ikke ser ud af noget, ligger dog kraften til 
den største plante. 

Sennepsplanten kan blive stor – helt op til 3 
meter – og så har den en kolossal evne til at for-
mere sig. Den producerer mellem 1000 og 4000 
frø pr. år, og frøene spirer omgående, efter at de 
er faldet i jorden. Kraften og styrken i Guds rige 
ligger i selve det frø, der bliver sået.

Jesus sejlede engang med sine disciple over Ge-
nesaret sø til et hedningeområde, som blev kaldt 
Dekapolis. Her gik stort set alt galt. Jesus uddrev 
en dæmon af en mand, og de urene ånder for ud 
af manden og ind i nogle svin. Da folk opdagede, 
hvad der var sket, bad de Jesus om at forlade de-
res egn. De ville ikke have noget med ham at gøre. 

Nogle kapitler senere i Markusevangeliet hører 
vi, at Jesus igen kom til Dekapolis. Da kom dem, 
der ikke tidligere ville have noget med ham at 
gøre, hen til Jesus og bad om hjælp. Manden, der 
havde fået hjælp, havde fortalt de andre om det. 
Frøet var blevet sået, og nu spirede det. 

Derfor må vi aldrig give op, selvom det kan se så 
småt ud, eller at der måske direkte er modstand, 
når vi sår Guds ord. Når det handler om at sprede 
Guds ord, så gå bare i gang – for fuld kraft! Når 
ordet er sået, sørger Gud for, at det spirer, når og 
hvor han vil. Det er Guds Ånd, der skaber liv.

PR ÆDIKE N OV E R  MARK 4,26-32
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Stor
erfaring,
høj
kvalitet

B Ø R G E  H A A H R  A N D E R S E N

Fem minutter ved 
køkkenbordet I og II
384 sider /bog | 299,95 kr./bog

Børge Haahr Andersen tager i sine 
to andagtsbøger fat i 12 livsnære 
emner og har dem under kærlig 
behandling i lyset af et dagligt 
bibelvers. Hver bog indeholder 
refleksioner til et halvt år.

Forlagsgruppen Lohse 
7593 4455 | Bestil på lohse.dk

Ring eller skriv til os JJ

ProcessManager ApS
Univate by Symbion
Njalsgade 76 4. sal
2300 København S
Telefon: 32 20 36 20
E-mail: info@process-manager.dk

ISO Certificering
Bliv klar på kun 3 måneder
En ISO certificering styrker jeres forretning

Scan QR koden 

ISO 9001 - kvalitet
Handler om de produkter og ydelser, som I 
leverer til jeres kunder. De skal være 
forudsigelige og hele tiden forbedres!

ISO 14001 - miljø
Standarden sætter fokus på at reducere din 
virksomheds miljøpåvirkning gennem hele 
værdikæden.

ISO 45001 - arbejdsmiljø
Sætter fokus på et sundt og attraktivt 
arbejdsmiljø til glæde for både medarbejdere, 
ledere og ejere.

ISO 27001 - informationssikkerhed
Standarden sikrer, at I kommer omkring alle 
emner, og ud i alle hjørner, i denne særdeles 
vigtige og aktuelle disciplin.

Vi tager ejerskabet!
Vi tager det samlede ejerskab fra start og indtil I har certifikaterne på væggen!

Og det til en fast pris og uden overraskelser!

Hvem skal 
for k ynde for  dine 

bør nebør n?

Over vejer  du  at 
tes t amentere no get  af 

din ar v  t il  uddan nelse af 
bibeltro teolo ger?

Husk ,  at  du  ka n 
tes t amentere,  uden  at  det 

reducerer  ar ven  t il  dine 
ef ter ladte.

DBI t ilbyder  rådgiv n ing 
og gratis  hjæ lp med 

udfærdigelse af 
tes t amentet .

Kont akt  DBI på dbi@dbi.e du
eller  3313 5500
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Vi har så meget at takke for i 
2022! Det blev på mange måder 
det jubelår, vi havde håbet på 
og arbejdet for, da vi forberedte 
DBI’s 50-års jubilæum. Mange 
var med til at gøre jubilæumsda-
gen festlig, og vi sad tilbage med 
stor taknemlighed over opbak-
ningen til det arbejde, vi jo alle 
brænder for: At evangeliet må 
nå ud til mennesker gennem de 
studerende, vi uddanner.

F ORVE NT EDE O G 
UF ORU DSE T E 
EKS TRAU DGIF T ER
Bekymringer har også fyldt i 
bevidstheden i 2022. Vi vidste, 
at udgifterne ville stige. Dels 
kunne vi nu efter corona rejse 
og holde møder igen. Dels havde 
vi et år med udgifter til jubi-
læumsfejring og omkostninger 
i forbindelse med generati-
onsskiftet. Vi havde dog ikke 
forudset stigningerne i husleje, 
varme, trykkeudgifter, porto, 
internet og meget andet, da vi 
lagde budgettet i efteråret 2021. 

Det havde vi
ikke forventet!
A f  s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n  L o d a h l  Pe d e r s e n

 
DE T HAV DE  V I  IKKE 
F ORV E NTE T!
Vi forventede derfor et un-
derskud i 2022, og det får vi 
nok også. I løbet af de næste 
måneder kan vi offentliggøre det 
reviderede årsresultat på www.
dbi.edu. 

Vi havde dog slet ikke forven-
tet, at DBI’s givere i dette svære 
år med prisstigninger og høj in-
flation formåede at give lige så 
meget, som de gav i 2021. Men 
det gjorde de altså. Vi fik hele 
8.4 mio. kr. ind i gaver i 2022!

Det fylder os med ekstra stor 
taknemlighed. TAK!

ID nr.  42472

Tak for
· Alle,  der  har  bedt

for  og s tøttet  DBI
· Engagerede

s tuderende
· Et  ny t  år  –  en ny  nåde

Bed for
· En god infor mations tur 

t il  Ves tjyl land i  febr uar
· Glæde over

ar bejde og s tudium
· De gaver,  v i 
har  behov for

Kontakt 44 51 73 37

2022 blev  et  år  med r igt ig  meget 
g læde –  og også en del  bek ymr ing.

Vil  du oprette  en fas t 
g iveraf t ale? S e mere 

på w w.dbi.edu

Få DBI - pos ten og 
ny hedsbreve som en pdf -
f il .  Skr iv  t il  dbi@dbi.edu 

–  s å  sparer  v i  por toen. 


